

حاجات المسنين في الريف كمؤشر تخطيطي لرعايتهم
"دراسة ميدانية مطبقة علي قرية كحك مركز أبشواي - محافظة الفيوم"

المخلص :

استهدفت الدراسة وصف وتحديد حاجات المسنين في الريف وفق رؤيتهم وترتيبها وفق أهميتها لهم انطلاقا من الأساس النظري لنظرية ابراهام ماسلو للحاجات ، وحددت الدراسة هذه الحاجات في : حاجات البقاء(الإعاشة) ، حاجات الأمن ، حاجات الحب والانتماء، حاجات التقدير (الاعتبار) المتعلقة بالمسنين في الريف ، حاجات تحقيق الذات ، ثم حددت الدراسة الترتيب لهذه الحاجات وفق هرم ماسلو في تحديد أهمية الحاجات. معتمدة في ذلك علي منهج المسح الاجتماعي باستخدام استمارة استبار لجمع البيانات من عينة الدراسة البالغ عددها (١٢٨) مسن ومسنة ؛ وتوصلت النتائج إلي ترتيب حاجات المسنين في الريف وفق أهميتها كانت حاجات الحب والانتماء في الترتيب الأول واختلف ذلك مع نموذج ماسلو للحاجات ، ثم حاجات الأمن ، ثم حاجات التقدير ثم حاجات البقاء في الترتيب قبل الأخير ثم حاجات تقدير الذات ، وانتهت الدراسة بصياغة جملة من المؤشرات التخطيطية يمكن وضعها في الاعتبار عند التخطيط لخدمات رعاية المسنين .

الكلمات المفتاحية : الحاجات - تقدير الحاجات - المسنين - المؤشر التخطيطي

نُشر هذا البحث عام ٢٠٠٢ في المؤتمر العلمي السنوي الثالث عشر . الرعاية الاجتماعية للمسنين في ظل المتغيرات المعاصرة " كلية الخدمة الاجتماعية بالفيوم - جامعه القاهرة .الفترة ١٥-١٦ مايو

The needs of the elderly in the countryside as a planning indicator for their care "A field study applied to the village of Kahk, Abshway Center – "Fayoum Governorate

Summary:

The study aimed at describing and identifying the needs of the elderly in the countryside according to their vision and arranging them according to their importance to them from the theoretical basis of Abraham Maslow's theory of needs, and the study identified these needs in: the needs of survival (subsistence), security needs, needs of love and belonging, needs of appreciation (consideration) related to the elderly in Countryside, the needs of self-realization, then the study determined the arrangement of these needs according to Maslow's pyramid in determining the importance of needs. This is based on the social survey method using a questionnaire to collect data from the study sample of (128) elderly and elderly women. The results reached the arrangement of the needs of the elderly in the countryside according to their importance. The needs of love and belonging were in the first order, and this differed with Maslow's model of needs, then security needs Then, the needs of estimation, then the needs of remaining in the penultimate order, then the needs of self-esteem, and the study ended with formulating a set of planning indicators that can be taken into account when planning elderly care services

Key words: Needs – needs assessment – the elderly – the planning indicator.

This research was published in 2002 at the thirteenth annual scientific conference. Social care for the elderly in light of contemporary variables "Faculty of Social Work in Fayoum – Cairo University. The period 15-16 Ma